

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

ENGLISH

EVENTS

TRAFIG methods and training workshop, Turin, Italy (21–22 October 2019)

Benjamin Etzold will take part in a methods and training workshop for the TRAFIG researchers in Italy, which will take place on 21 and 22 of October in Turin. He will join the TRAFIG Consortium Partner FIERI and meet the TRAFIG research team for Italy to discuss the TRAFIG concept and methodology, how to contextualise it for Italy and train the research team on the use of the data management tool, BICC has set up for the project.

Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

Ring lecture “Arriving, Returning, or Modern Nomadism”, Universität Bonn (winter term 2019/2020)

Following the two ring lectures “Refuge, Migration, Integration” (summer term 2016) and “News, Fakes & Co. Democracies and Public News Culture” (summer term 2018), another lecture series entitled “Arriving, Returning or Modern Nomadism” will take place in the winter term 2019/2020. The aim of the individual lectures and discussions organised by BICC, the University of Bonn and the Arbeitsstelle Internationales Kolleg is to take stock of the refugee challenge of 2015 and to try to determine the status quo.

[Further information](#) | Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

UN-Day in Bonn, (12. Oktober 2019)

The 17 Sustainable Development Goals (SDGs) with the motto “Leaving no one behind”, are the topic of the United Nations Day in the market square of the City of Bonn. BICC will participate with an information stand in tent 8 focussing on SDG 16 “Peace, Justice and Strong Institutions”.

[Further information](#) (PDF, in German) | Contact: Susanne Heinke at pr@bicc.de

Conference “Refuge Europe – A question of Solidarity”, Chemnitz University of Technology (1–2 October 2019)

Benjamin Etzold will speak at the opening panel of the conference “Refuge Europe - A question of Solidarity”, which is the final conference of the EU-funded Horizon2020 project CEASEVAL, taking place from 1 to 2 October 2019 in Chemnitz. Together with colleagues from the TRAFIG project, he will also present the paper “Is there protracted displacement in the European Union? An exploratory enquiry” on 1 October 2019.

[Further information](#) | Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

TRAFIG project at the German Congress for Geography, Kiel (25–30 September 2019)

Benjamin Etzold presented some key ideas and insights from the TRAFIG project at the German Congress for Geography that took place from 25 to 30 September 2019 in Kiel. His first presentation “Beyond Europe—Global approaches for refugee protection and the EU’s sudden interest in them” was part of a panel on the Common European Asylum System (CEAS).

He presented his second contribution “Why displacement crises persist and conventional solutions do not work” in a panel on development perspectives on displacement.

[Further Information](#) | Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

Panel discussion “Development policy in Syria? Humanitarian aid, reconstruction and peacebuilding face difficult challenges”, Bonn (24 September 2019)

On the occasion of the Bonn Peace Days, BICC, together with the Friedrich-Ebert-Stiftung (FES), the Working Group on Peace and Development (FriEnt) and Bread for the World, held a panel discussion on 24 September 2019. Elke Grawert (BICC) moderated the discussion on humanitarian aid issues in Syria; guests were Dr Salam Said (Freie Universität Berlin), Ralf Südhoff (Centre for Humanitarian Action) and Serdar Yüksel (MdL SPD) as well as five Syrian fellows of Bread for the World and FES. Mayor Reinhard Limbach opened the event in Bonn’s old town hall.

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at pr@bicc.de

Workshop: Operationalising cross-border cooperation on countering the illicit trafficking of SALW in East Africa, Nairobi, Kenia (18–19 September 2019)

The African Union (AU) together with the Regional Centre on Small Arms (RECSEA) supported by the German Federal Foreign Office and BICC hosted a two-day workshop on the operationalisation of cross-border cooperation on countering the illicit trafficking of small arms and light weapons (SALW), which took place from 18 to 19 September 2019 in Nairobi. The workshop was attended by delegations from Kenya, South Sudan and Ethiopia, as well as relevant national and regional actors and specialised agencies and provided a platform to discuss relevant issues and requirements necessary for establishing, deepening or harmonising cooperation to counter illicit cross-border trafficking of SALW. Furthermore, the country delegations identified their needs and developed sets of potential activities for future cross-border cooperation in the field of SALW control.

Contact: Milena Berks at milena.berks@bicc.de

Lecture “Sustainable peace in the face of displacement and violence—A sobering balance”, Berlin (19 September 2019)

In his lecture “Sustainable peace in the face of displacement and violence—A sobering balance”, which took place on 19 September at the Urania Berlin. Markus Rudolf addressed the response of German and European politicians to the rise in the number of refugees. It is their aim to change the situation in the countries of origin in such a way that people no longer see having to flee as the only option to improve their living conditions.

[Further information](#) | Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

Brown bag lecture “ How reliable are the results of surveys among returnees”?, Bonn (18 September 2019)

In the framework of her lecture, Tatjana Baraulina reflected—based on two surveys among returnees by the German Federal Office for Migration and Refugees (BAMF)—on how selectivity in applied research on return occurs and how this can influence the outcome of such research.

[Further information](#) (PDF, in German) | Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

Helmut-Schmidt-Programme of the German-Academic Exchange Service, Bonn (12 September 2019)

On the occasion of the 10th anniversary of the Helmut-Schmidt-Programme of the German-Academic Exchange Service on 12 September in Bonn, Conrad Schetter participated in the panel on “Good governance and good laws made at home. Best practice examples”.

Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

Critical interdisciplinary conference "Peace from Below", Tromsø, Norway (5–6 September 2019)

Esther Meininghaus presented recent research findings "On an anthropology of peace processes: Questioning constraints to self-determination in the Syrian war" at the Critical interdisciplinary conference "Peace from Below" on 5 September. The conference was organised by the Centre for Peace Studies at the Arctic University of Norway, Tromsø.

Contact: Esther Meininghaus at esther.meininghaus@bicc.de

NEW PUBLICATIONS

[Wirkus, L., & Piereder, J. \(2019\). Early warning systems for drought and violent conflict—Toward potential cross-pollination. In E. Mapedza, D. Tsegai, M. Bruntrup, & R. Mclenan \(Eds.\), *Drought Challenges: Policy Options for Developing Countries. Current Directions in Water Scarcity Research, Vol. 2* \(pp. 165-181\). Amsterdam: Elsevier.](#)

[Mkutu, K. \(2019\). *Pastoralists, politics and development projects. Understanding the layers of armed conflict in Isiolo county, Kenya* \(BICC Working Paper series No. 7/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Sterly, H., Etzold, B., Wirkus, L., Sakdapolrak, P., Schleussner, C.-F., & Hennig, B. \(2019\). *Assessing Refugees' Onward Mobility with Mobile Phone Data – A Case Study of \(Syrian\) Refugees in Turkey*. In A. Salah, A. Pentland, B. Lepri, & E. Letouzé \(Eds.\). *Guide to Mobile Data Analytics in Refugee Scenarios*. Cham: Springer \(first online 07 September 2019\).](#)

PRESS RELEASES

10 September 2019

[New publication \ Pastoralists, politics and development projects](#)

BICC IN THE MEDIA

11 September 2019

TransparenzTV (YouTube): ["Perspektiven nuklearer Abrüstung"](#). Interview with Jerry Sommer (in German)

5 September 2019

Prospect Magazine: [Think Tank Awards 2019 – the full results](#)

DEUTSCH

AKTIVITÄTEN

TRAFIG Methoden- und Trainingsworkshop, Turin, Italien (21. - 22. Oktober 2019)

Benjamin Etzold nimmt an einem Methoden- und Trainingsworkshop für die Forschenden des TRAFIG Projektes in Italien teil, der am 21. und 22. Oktober in Turin stattfinden wird. Zusammen mit dem TRAFIG Konsortium Partner FIERI und dem TRAFIG Forschungsteam für Italien wird er besprechen, wie das TRAFIG-Konzept und -Methodik für Italien kontextualisiert werden kann. Zudem wird es um die Einführung des dortigen Forschungsteams in das Data Management Tool gehen, das das BICC für das Projekt eingerichtet hat.

Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bicc.de

Ringvorlesung „Ankommen, Zurückkommen oder modernes Nomadentum“, Universität Bonn (Wintersemester 2019/2020)

Im Anschluss an die beiden Ringvorlesungen „Flucht, Migration, Integration“ (Sommersemester 2016) und „News, Fakes & Co. Demokratien und öffentliche Nachrichtenkultur“ (Sommersemester 2018), findet im Wintersemester 2019/2020 eine weitere Vorlesungsreihe unter dem Titel „Ankommen, Zurückkommen oder modernes Nomadentum“ statt. Ziel der vom BICC, der Universität Bonn und der Arbeitsstelle Internationales Kolleg organisierten Einzelvorträge und Diskussionen ist es, angesichts der Flüchtlingsherausforderung von 2015 Bilanz zu ziehen und eine Bestimmung des status quo zu versuchen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

UN-Tag in Bonn, (12. Oktober 2019)

Der Tag der Vereinten Nationen der Stadt Bonn auf dem Marktplatz steht erneut im Zeichen der 17 nachhaltigen Entwicklungsziele (SDGs) – mit dem Motto „Leaving no one behind – Niemanden zurücklassen“. BICC beteiligte sich in Zelt 8 mit einem Infostand, der vor allem dem Nachhaltigkeitsziel 16, „Frieden, Gerechtigkeit und starke Institutionen“ gewidmet ist.

[Weitere Informationen](#) (PDF) | Kontakt: Susanne Heinke unter pr@bicc.de

Konferenz "Refuge Europe – a question of Solidarity", Technische Universität Chemnitz (01. - 02. Oktober 2019)

Benjamin Etzold wird auf dem Eröffnungspanel der Konferenz "Refuge Europe - A question of Solidarity" sprechen. Sie bildet den Abschluss des von der EU finanzierten Horizon2020 Projekts CEASEVAL und findet am 01. und 02. Oktober 2019 in Chemnitz statt. Zusammen mit Kolleginnen und Kollegen aus dem TRAFIG Projekt wird Benjamin Etzold am ersten Konferenztag das Papier „Gibt es langanhaltende Vertreibung in der Europäischen Union? Eine explorative Untersuchung“ vorstellen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bcc.de

TRAFIG Projekt beim Deutschen Kongress für Geographie, Kiel (25. - 30. September 2019)

Benjamin Etzold stellte auf dem Deutschen Geographischen Kongress, der vom 25. bis 30. September 2019 in Kiel stattfand, einige wichtige Ideen und Erkenntnisse aus dem TRAFIG Projekt vor.

Sein erster Vortrag „Jenseits von Europa – globale Ansätze des Flüchtlingsschutzes und wieso sich die EU (nun) für sie interessiert“ war Teil einer Diskussionsrunde zum Gemeinsamen Europäischen Asylsystem (CEAS).

Der zweite Beitrag "Warum Fluchtkrisen fortbestehen und konventionelle Ansätze zu ihrer Auflösung nicht wirken" fand in einer Gesprächsrunde zu Entwicklungsperspektiven von Vertreibung statt.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bcc.de

Podiumsdiskussion "Entwicklungspolitik in Syrien? Humanitäre Hilfe, Wiederaufbau und Friedensförderung vor schwierigen Herausforderungen", Bonn (24. September 2019)

Anlässlich der Bonner Friedenstage organisierte das BICC gemeinsam mit der Friedrich-Ebert-Stiftung (FES), der Arbeitsgemeinschaft Frieden und Entwicklung (FriEnt) und Brot für die Welt am 24. September eine Podiumsdiskussion zur Frage der humanitären Hilfe in Syrien. Dr. Elke Grawert moderierte die Diskussion, Gäste waren Dr. Salam Said (Freie Universität Berlin), Ralf Südhoff (Centre for Humanitarian Action) und Serdar Yüksel (MdB SPD) sowie fünf Stipendiatinnen und Stipendiaten von FES und Brot für die Welt. Bürgermeister Reinhard Linbach eröffnete die Veranstaltung im Alten Rathaus mit einem Grußwort.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter pr@bcc.de

Workshop zur grenzüberschreitenden Zusammenarbeit zur Bekämpfung des illegalen Handels mit kleinen und leichten Waffen in Ostafrika, Nairobi, Kenia (18. - 19. September 2019)

Die Afrikanische Union (AU) veranstaltete vom 18. bis 19. September in Nairobi zusammen mit dem vom Auswärtigen Amt und BICC unterstützten Regionalen Zentrum für Kleinwaffen (RECSA) einen zweitägigen Workshop zur Operationalisierung der grenzüberschreitenden Zusammenarbeit bei der Bekämpfung des illegalen Handels mit Kleinwaffen und leichten Waffen (SALW).

An dem Workshop nahmen Delegationen aus Kenia, dem Südsudan und Äthiopien sowie wichtige nationale und regionale Akteure und Sonderorganisationen teil. Er bot eine Plattform zur Erörterung relevanter Fragen und Anforderungen zur Organisation, Vertiefung und Harmonisierung der Zusammenarbeit zur Bekämpfung des illegalen grenzüberschreitenden Handels mit SALW. Darüber hinaus sprachen die Länderdelegationen über potenzielle Aktivitäten für die künftige grenzüberschreitende Zusammenarbeit im Bereich der SALW-Kontrolle.

Kontakt: Milena Berks unter milena.berks@bicc.de

Vortrag "Nachhaltiger Frieden angesichts von Flucht und Gewalt – eine ernüchternde Bilanz", Berlin (19. September 2019)

In seinem Vortrag „Nachhaltiger Frieden angesichts von Flucht und Gewalt – eine ernüchternde Bilanz“, der am 19. September in der Urania Berlin stattfand, thematisierte Markus Rudolf die Antwort der deutschen und europäischen Politik auf die gestiegenen Flüchtlingszahlen, die Situation in den Herkunftsländern so zu verändern, dass für die Menschen die Flucht nicht mehr als einzige Chance auf Verbesserung ihrer Lebensbedingungen gilt.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

Brown Bag Lecture Wie verlässlich sind Ergebnisse der Befragungen von Zurückgekehrten?, Bonn (18. September 2019)

Im Rahmen ihres Vortrags reflektierte Tatjana Baraulina anhand von zwei im Forschungszentrum „Migration, Integration und Asyl“ des Bundesamts für Migration und Flüchtlinge (BAMF) durchgeführten Befragungen von Zurückgekehrten, wie Selektivität in der angewandten Rückkehrforschung entsteht und wie diese die Ergebnisse beeinflussen kann.

[Weitere Informationen](#) (PDF) | Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

Helmut-Schmidt-Programm des Deutsch-Akademischen Austauschdienstes, Bonn (12. September 2019)

Anlässlich des 10-jährigen Jubiläums des Helmut-Schmidt-Programms des Deutschen Akademischen Austauschdienstes (DAAD) am 12. September in Bonn nahm Conrad Schetter an der Podiumsdiskussion „Good Governance and good laws made at home. Best practice examples“ teil.

Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de

Kritische interdisziplinäre Konferenz „Frieden von unten“, Tromsø, Norwegen (5. - 6. September 2019)

Auf der Kritischen Interdisziplinären Konferenz „Frieden von Unten“. präsentierte Esther Meininghaus am 5. September aktuelle Forschungsergebnisse zum Thema „Über eine Anthropologie von Friedensprozessen: Infragestellung von Einschränkungen der Selbstbestimmung im Syrienkrieg“ Die Konferenz wurde vom Centre for Peace Studies an der Arctic University of Norway, Trsomsø, Norwegen, organisiert.

Kontakt: Esther Meininghaus unter: esther.meininghaus@bicc.de

NEUE PUBLIKATIONEN

[Wirkus, L., & Piereder, J. \(2019\). Early warning systems for drought and violent conflict— Toward potential cross-pollination. In E. Mapedza, D. Tsegai, M. Bruntrup, & R. Mclenan \(Eds.\), Drought Challenges: Policy Options for Developing Countries. Current Directions in Water Scarcity Research, Vol. 2 \(pp. 165-181\). Amsterdam: Elsevier.](#)

[Mkutu, K. \(2019\). Pastoralists, politics and development projects. Understanding the layers of armed conflict in Isiolo county, Kenya \(BICC Working Paper series No. 7/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Sterly, H., Etzold, B., Wirkus, L., Sakdapolrak, P., Schleussner, C.-F., & Hennig, B. \(2019\). Assessing Refugees' Onward Mobility with Mobile Phone Data – A Case Study of \(Syrian\) Refugees in Turkey. In A. Salah, A. Pentland, B. Lepri, & E. Letouzé \(Eds.\). Guide to Mobile Data Analytics in Refugee Scenarios. Cham: Springer \(first online 07 September 2019\).](#)

PRESSEERKLÄRUNGEN

10. September 2019

[New publication \ Pastoralists, politics and development projects](#)

BICC IN DEN MEDIEN

11. September 2019

TransparenzTV (YouTube): [“Perspektiven nuklearer Abrüstung“](#). Interview with Jerry Sommer

5. September 2019

Prospect Magazine: [Think Tank Awards 2019 – the full results](#) (auf Englisch)

Follow @BICC_Bonn on Twitter/
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
twitter.com/BICC_Bonn

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use pr@bicc.de for any inquiry.

The newsletter is not displayed correctly? Please contact: pr@bicc.de